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 نورا حســینی: اوایل تابســتان ســال گذشــته بــود که طرح 
نظام نامه مشــارکت محلی با وجود انتقادهای بســیار با ۱۱ 
رأی به تصویب شورای شهر تهران رسید. طرحی که قرار بود 
با دو فوریت در اســفند ۱۴۰۰ در صحن شورا بررسی شود اما 
اعضا با دو فوریت آن موافقت نکردند و در جریان بررســی در 

صحن نیز مخالفانی جدی داشت.
گروهــی از منتقدان ایــن نظام نامه را در راســتای حذف 
شــورایاری ها می دانستند و موافقان نیز آن را مدلی تازه برای 
بهره گیری از مشــارکت شــورایاری ها در اداره محلات عنوان 
می کردند. اشــکالات حقوقی زیادی به این نظام نامه از سوی 

فعالان و کارشناسان حوزه شهری مطرح شد.
در جریان انتخاب اعضای شــورای شــهر تهران، در ستاد 
هماهنگی نیز مطرح شــدن نــام ناصر امانــی در کنار احمد 
صادقی از کمیســیون برنامــه و بودجه حاشــیه های زیادی 
را بــه دنبال داشــت و برخی از اعضا این نحــوه رأی گیری را 
خلاف قانون می دانســتند  اما سرانجام ناصر امانی در ترکیب 
این ستاد قرار گرفت. انصراف نرگس معدنی پور و جایگزینی 
علیرضــا نادعلی هم در این ســتاد بی حاشــیه نبود و برخی 
معتقد بودند چون یک نفر خانم از این ستاد خارج شده، باید 
عضو خانم دیگر کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر 
تهران جایگزین او شود که در همان زمان، زهرا شمس احسان 
گرفتاری در کمیته اجتماعی را دلیل تمایل نداشتن خود و در 

پی آن معرفی علیرضا نادعلی عنوان کرد.
پس از نهایی شدن ترکیب ستاد هماهنگی، حاشیه انتخاب 
رئیس دامن نظام نامه مشــارکت محلی را گرفت. رئیس باید 
از بین دو عضو کمیســیون فرهنگی و اجتماعی یعنی احمد 
علــوی و علیرضــا نادعلی انتخــاب می شــد. احمد علوی 
ریاست ستاد سمن های شــهر تهران را بر عهده دارد و گزینه 
باقی مانده، علیرضا نادعلی بود اما چهار عضو دیگر با ریاست 

او موافق نبودند.
جلسات ستاد تشکیل نمی شــد تا آنجا که احمد صادقی 
در صحن شورای شــهر تهران نسبت به عدم اجرای مصوبه 
نظام نامــه مشــارکت های محله ای شــهروندان در مدیریت 
شهری تذکر داد. او در متن تذکرش به روند تصویب نظام نامه 
محلات اشــاره کرد و گفــت: «در این دوره مدیریت شــهری 
به منظــور هماهنگی اقدامــات و برنامه های شــهرداری در 
محلات شهر تهران و ایجاد تعامل و هم افزایی میان نهادها، 
سازمان های دولتی و عمومی ارائه کننده خدمات در مقیاس 
محلــه ای اقدام به تنظیم ایــن مصوبه کــرد و در راه ایجاد 
زمینه های مشــارکت محله محور شــهروندان و اســتفاده از 
ظرفیت عظیم شورایاری ها و رهایی از بلاتکلیفی (که حاصل 
آن تعطیلی ســراهای محلــه و عدم اســتفاده از نمایندگان 
محلات در شــورایاری ها بود)، نظام نامه مشــارکت محله ای 
شهروندان در مدیریت شــهری در جلسه ۷۷ شورا در ۲۱ تیر  
۱۴۰۱ تصویب شد و در شــهریور ۱۴۰۱ بعد از طی کردن مسیر 

قانونی، لازم الاجرا و به شهرداری ابلاغ شد».
بر اساس بند ۳-۱ و سایر بندهای ماده ۳، ستاد هماهنگی 
مشارکت های محله ای شورای اسلامی شهر تهران به عنوان 
یکــی از ارکان مهم تعیین شــده اســت که به جهت شــأن 
سیاســت گذاری، نظارتی و مرجع بودن آن به منظور تصویب 
آیین نامه ها، دستورالعمل ها و شیوه نامه های اجرائی، اجرای 

کل نظام نامه موکول به شکل گیری این ستاد خواهد بود.
در هشــتم آبان ۱۴۰۱ با معرفی کمیسیون های مربوطه و 
رأی گیری، اعضای ســتاد هماهنگی انتخاب شــدند. به گفته 
صادقــی «در ایــن رأی گیری شــرایط بند «ب» قســمت اول 
مــاده ۳ که مقرر کرده بود پنج عضو از کمیســیون ها باید به 
انتخاب و معرفی کمیسیون ها باشد، رعایت نشد و اولین گام 

در رعایت نکــردن مصوبه ای که خود اعضای شــورا تصویب 
کرده بودند، برداشته شــد. ستاد مذکور شش جلسه در سال 
۱۴۰۱ تشــکیل داده، ولی چهار عضو ستاد فقط در دو جلسه 
آن شــرکت کردند. در سال جدید نیز برگزاری یک جلسه لغو 
و جلســه بعدی که انتخاب رئیس در دستور کار بوده است، 
آبستراکســیون شده و جلســه تنها با حضور سه عضو به حد 
نصاب نرســیده اســت. گویا آبستراکســیون صرفا معطوف 
به صحن علنی شــورا نبوده و در جلســات دیگــر نیز اتفاق 

می افتد».
او همچنیــن می گوید: «برخــی از اعضای ســتاد مذکور 
معتقد هستند رئیس ســتاد از بین هفت عضو ستاد انتخاب 
شــود؛ در صورتی که تبصــره بنــد ۱-۳ نظام نامه به صراحت 
اشعار می دارد رئیس ستاد از بین دو عضو کمیسیون فرهنگی 
انتخاب شود و بنابراین برخی دیگر با اعتقاد به استناد همین 
مصوبــه می گویند رئیس ســتاد را انتخاب کنیــم تا کارها به 
تعویق نیفتد و ســتاد شکل گیرد، ســپس با طرح یک فوریتی 
یا دو فوریتی خواستار تغییر مصوبه شورا شوند که تاکنون نه 
رئیس انتخاب و نه طرحی به شــورا ارائه شده است. دومین 
گام برای عــدم تمکین از اجرای مصوبه که توســط اعضای 
شورا به تصویب رســیده بود، در کوتاه تر از چند ماه برداشته 

شد».
صادقــی یادآور می شــود در جلســه بررســی نظام نامه 
پیشــنهاد داده است انتخاب رئیس مشارکت محله ای از بین 
هفت عضو ستاد باشد  ولی این پیشنهاد رأی نیاورده است. او 
می گوید: «امروز شهرداری در اجرای نظام نامه در بلاتکلیفی 
بــه ســر می بــرد و همه اعضــای شــورا می دانند بررســی 
دستورالعمل ها، آیین نامه ها و شــیوه نامه های پیشنهادی در 
ستاد و نیز تشــکیل دبیر خانه، انتخاب ناظران محله ای ۳۵۳ 
محله که یک ســوم ترکیب هیئت امنا را تشکیل می دهد، به 

چقدر زمان نیاز دارد!».
هفته گذشــته باز هم بلاتکلیفی ســتاد از سوی «علیرضا 
نادعلی» مطرح و چهار عضو شورا به عنوان کسانی که باعث 
این تأخیر شده اند، معرفی شدند. موضوعی که با واکنش تند 

برخی از اعضا روبه رو شد.
علی اصغر قائمی، عضو شورای شــهر تهران و عضو این 
ســتاد، درباره حاشــیه های ایجاد  شده به «شــرق» می گوید: 
«اینکه دوستان اصرار دارند «حتما به آنکه ما می گوییم رأی 
بده»، با منطق کار شورایی و منطق کار منصفانه تطبیق ندارد 
و بی انصافی اســت کــه گروهی، گروه دیگــر را به خطا رفتن 
متهم می کنند و قضیه این طور که مطرح شــد، نیست. گزینه 
پیشــنهادی آقایان هر بار رأی نمــی آورد و اصرار می کنند که 
چرا رأی نمی دهید و شــرکت نمی کنید؟! بارها در جلســات 
اصرار شــده که کار ســتاد خیلی معطل انتخاب رئیس ستاد 

نیست و ما برای ریاست و اسم و عنوان نیامده ایم».
او ادامه داد: «ستاد می توانست با همان هفت نفر، تک تک 
وظایفش را دنبال کند. قرار بود آیین نامه های کاری تهیه شود 
و مســائل جزئی را بررسی کند. در نظام نامه مدیریت محلات 
کلان مســئله گفته شده و جزئیاتی دارد و ســتاد نباید خیلی 
خود را معطل انتخاب رئیس می کــرد که این ماجرا بدل به 
نقطه اختلاف نظر شــود و باید کار پیش می رفت. این آقایان 
اصرار دارند تا رئیس انتخاب نشــود، نمی توانیم کار را شروع 
کنیــم. ما در این نقطه با دوســتان اختلاف داریم و می گوییم 
باید کار را شــروع کنیم. در جلسه قبل هم پیشنهاد شد فعلا 

یک نفر سرپرستی را بر عهده بگیرد تا کارها دنبال شود».
جعفر بندی شــربیانی، عضو دیگر این ستاد نیز با اشاره به 
اینکه فضای شــورای ششــم گاهی عجیب می شود و برخی 
وظیفه خودشــان می دانند که نمایندگان را خنثی یا تخریب 

کننــد، گفت:  تا امروز هم به خاطر وحــدت جریان انقلابی و 
هماهنگی و انســجام درونی شــورا و ندادن پیام ناامیدی و 

یأس، صبوری کردیم و سخنی بر زبان نراندیم.
او ادامه داد:  به نظر می رســد یک جریان تمامیت خواه با 
نوعی پروپاگاندای رســانه ای با ابزارهای فراوان و منابع مالی 
و رسانه ای عظیمی که در اختیار دارد، تلاش می کند حقیقت 
را وارونه جلوه دهد و کســانی را که مدافعان واقعی جریان 
انقــلاب بوده اند و به دنبــال عملیاتی کردن ایده مشــارکت 
واقعی مردم شهر تهران در اداره آن هستند، به عنوان «مقصر 
عدم شکل گیری ستاد مشارکت محله ای تهران» معرفی کند. 
من می خواستم مختصری در باب حوادث اخیر در این حوزه 
صحبت کنم که فرصت نشد و به زودی هم مفصل در صحن 

آن را برای افکار عمومی تشریح می کنم.
شــربیانی با بیان اینکه در روز تدوین و بررسی اولیه طرح 
در صحن علنی شــورا بنده و برخی همکاران به دلیل تجربه 
طولانی در امر محلات شــهر تهران اعتقاد و باور داشتیم آن 
نظام نامــه نمی تواند کارایی لازم را برای حل وفصل مســئله 
مشــارکت در شــهر تهران داشــته باشــد؛ اما برخــی با زور 
اکثریت آن را از تصویب شورا گذراندند و به نصایح و مطالب 
خیرخواهان مردم و شــورا توجه نکردند، گفت:  برخی تصور 
می کردند که با آن مصوبه می توانند اکثریت ســتاد مشارکت 
محلــه ای را از آنِ خود کرده و نیات و اهــداف خود را بعدا 
عملیاتی کنند. تشــخیص درســت و به موقع اکثریت اعضای 
شــورا و به ویژه رئیس شــورا در زمان رأی گیری برای انتخاب 
اعضای ســتاد به گونه ای رقم خورد که اکثریتی برای ســتاد 
انتخاب شــدند که آنها مقبول واقعی مردم و محلات بوده و 
امید آن می رفت که آنها بتوانند خلأ تعطیلی شورایاری ها را 
پر کنند؛ اما متأســفانه جریان اقلیت تصمیم شــورای شهر را 
برنتافته و از آن روز تا همین حالا در حال ســنگ اندازی برای 

شکل گیری ستاد هستند.
این عضو شــورای شــهر تهران گفــت:  در همان روزهای 
اول بــدون داشــتن جایگاه قانونی ســه نفر جمع شــدند و 
تصمیماتی گرفتند که بنده به آخر آن جلسه رسیدم و عرض 
کــردم این با مشــارکت واقعی در تعارض اســت. اصلا این 
فرایند مقصرســازی که در این اواخر باعث شــد حتی برخی 
از همــکاران ما مرزهای اخلاق را هم زیر پا بگذارند، به دلیل 
تن ندادن به آن تصمیمات اقتدارگرایانه آن جلســه اول است 
و از آن روز تمــام توان شــان را به کار گرفتنــد تا در نزد افکار 
عمومی ما را مقصر مســئله جلوه دهنــد؛ در حالی که کاملا 

برعکس است.
او ادامه داد:  در راســتای تعامل و تلاش حداکثری هفته 
گذشــته و به صورت یک طرفــه و با نوعی ازخودگذشــتگی 
پیشــنهاد اقلیــت را پذیرفتم که آن هم از طــرف عضوی از 
اعضا در صحن مطرح شد؛ پیشنهادی که اگر عملیاتی شود، 
مسیر مسدود ایجاد شده از سوی این دوستان را به نفع مردم 
و شــهر باز می کند؛ اما متأســفانه به نظر می رسد به همان 
پیشــنهاد و نقطه تعاملی هم که رســیدیم، باور نداشــته و 
ندارنــد. اقدامات چنــد روز اخیر در برگزاری نشســتی برای 
انتخاب معتمدان محلات تهران و مصاحبه های برخی افراد 
مأمور در راستای منویات سیاسی نشانه زیر پا گذاشتن توافق 
هفته قبل است. جمع دوستان ما همچنان پیگیر حل مسئله 
مشــارکت واقعی مردم تهران در اداره شهر هستند و اجازه 
نخواهیم داد با غوغاسالاری، شــانتاژ رسانه ای و ترفندهای 
نخ نما شــده، اهداف سیاســی و گروهی بر مســئله محلات 

تهران غلبه پیدا کند.
«علیرضــا نادعلــی»، عضــو این ســتاد، دربــاره تأخیر 
طولانی مدت در اجرای این مصوبه شــورای شــهر و اینکه 

به نظر می رســید اگــر در این مدت به دنبــال قانونی کردن 
شــورایاری ها در مجلس بودند، زودتر به نتیجه می رســید، 
به «شــرق» گفت: با قانونی شدن شــورایاری یا هر نظامات 
جدیدی به جای شــورایاری که بتوانــد آن را نمایندگی کند، 
موافقم؛ اما در ارتباطاتی که با دستگاه های قانونی داشتیم، 
به خاطر جلوگیری فعالیت های شــورایاری ها با رأی دیوان 
عدالــت، اینکه قدم جدیدی برداشــته شــود، ممکن نبود. 
دوســتان در کمیســیون فرهنگی-اجتماعی بــه نظام نامه 
محلات رســیدند که ممکن است ضعف هایی داشته باشد. 
اگر مشکلی وجود داشته باشــد، همه ما باید برای حل آن 
همت کنیم و نباید خیلی طول بکشــد و متوقف شــود. اگر 
لازم باشــد، حاضریم آیین نامه هم عوض شــود و آن را از 
این گره دربیاوریم؛ اما اینکه خلاف آیین نامه رفتار شــود، از 

کسی پذیرفته نیست.
او در پاســخ به این پرســش که به نظر می رسد برخلاف 
ادعاهایــی که مطرح می شــود، نگاه سیاســی به ســراهای 
محلات و شورایاری ها وجود ندارد، این اختلاف نظرات نشان 
می دهد چنین دیدگاهی در مدیریت شهری وجود دارد، گفت: 
اگر کســی فکر می کند از ظرفیت ســراهای محلات، محلات 
و فعــالان محــلات می تواند برای انتخابات هــا و بحث های 
سیاســی و انتخاباتی اســتفاده کند، حماقت حرفه ای است؛ 
چه اصولگرا و چه اصلاح طلب باشــد. اصلا نگاه شــهردار 
این طور نیســت. در ســراهای محلات این قدر مســائل دیگر 
داریم کــه قابلیت طرح این حرف ها وجود نــدارد. آیین نامه 
کــه می گوید رئیس باید از اعضای معرفی شــده کمیســیون 
فرهنگی-اجتماعی باشــد، نکته ای دارد که دوستان آن را با 
قانون شــورایاری ها مقایســه می کنند؛ اما برای اینکه مسئله 
مردم حل شــود، اگر قرار باشد قانون عوض شود، باید این کار 

در صحن شورا انجام شود.
نادعلــی در گفت وگــوی دیگری کــه بــا روابط عمومی 
شــهرداری تهران انجام داده، هم دربــاره روند فعالیت این 
ســتاد توضیح داده اســت: شــش ماه پیش اعضا انتخاب و 
جلسات ســتاد تشکیل شد و از کمیسیون فرهنگی سید احمد 
علــوی و نرگس معدنی پــور به عنوان عضو معرفی شــدند 
و پرویز ســروری از کمیســیون نظارت و حقوقی، ناصر امانی 
از کمیســیون برنامه و بودجه، علی اصغر قائمی از کمیسیون 
عمــران و حمل ونقــل، جعفر بندی شــربیانی از کمیســیون 
معماری و شهرسازی و ســوده نجفی از کمیسیون سلامت، 

محیط  زیست و خدمات شهری، به عضویت ستاد درآمدند.
سخنگوی شورای شهر تهران با اشاره به برگزاری جلسات 
ستاد به صورت محدود و اختلاف نظر بین اعضا برای انتخاب 
رئیس، گفت: چهار نفر از نماینده های کمیسیون ها با ریاست 
یکــی از اعضای کمیســیون فرهنگی و اجتماعــی به عنوان 
رئیس ســتاد مخالف و ســه نفر دیگر موافق بودند. پیش از 
آغاز ســال جدید جلســه ای برگزار و توافق شــد که یکی از 

اعضای کمیســیون فرهنگی و اجتماعی از عضویت در ستاد 
انصــراف دهد و بنده جز همکاری بــرای تدوین آیین نامه در 
کمیســیون، به هیچ عنوان داوطلب عضویت در ستاد نبودم؛ 
اما در جلســه ای در نبود بنده، اعضای ســتاد من را به عنوان 

جایگزین خانم معدنی پور انتخاب کردند.
نادعلی با اعلام اینکه در ســومین جلســه که هفته پیش 
برگزار شــد، اعضــا اعلام کردند کــه قبول ندارند بر اســاس 
آیین نامه رئیس از کمیســیون فرهنگی انتخاب شــود، گفت: 
تأکید اعضا بر این بود که سرپرســت انتخاب شــود و با توجه 
به مشــکلات ســرای محلات و لزوم رفع آنها، آقای سروری 
پیشــنهاد داد که رئیس شورای شــهر تهران به عنوان رئیس 
ســتاد انتخاب شــود و اعضا موافقت خود را اعلام کردند. با 
توجه به اینکه به نظر می رســد این مســئله ادامه دار باشد، 
از آقای چمران درخواســت کردم که به مســئله ورود کرده 
و مســئولیت ریاســت ســتاد را برعهده بگیرد و اگر برای این 
موضوع نیازی به تغییرات در آیین نامه باشــد، اعمال خواهد 
شــد و اگر هم نمی خواهند وارد شوند، مســئله با راهنمایی 
ایشان برطرف شود؛ معنایی ندارد که وقتی می گوییم شورای 
انقلابــی و خردورزی، در یک موضــوع درجا بزنیم و متوقف 

شویم که این مسئله قابل دفاع نیست.
هفته گذشــته نیز شهردار تهران احکام بخشی از اعضای 
هیئت امنای محلات شــهر تهران را صــادر کرد؛ موضوعی 
که با مخالفت برخی از اعضا مواجه شــد و آنها از شــهردار 
درخواســت کردند برنامه خود در برج میــلاد را لغو کند که 
شــهردار به این درخواســت آنها نه گفت و احکام نیز صادر 
شد. در حاشیه این مراســم «محمد امین توکلی زاده» هم به 
پایگاه اطلاع رسانی شــهرداری گفت که پنج نفر از این اعضا 
را شــورای شــهر تهران به عنوان عضو ناظــر در ۳۵۲ محله 
بایــد انتخــاب و معرفی کند کــه منتظر اعلام نظر شــورای 
اسلامی شــهر تهران هستیم. ۱۰ نفر از طرف نهادهای دارای 
فعالیــت محله ای و مردمــی معرفی می شــوند. همچنین 
شــش نفر را شــهرداری تهــران از میان فعــالان و مؤثران 
مردمــی معرفی می کند و یک نفر هم با معرفی شــهرداری 
تهران و تصویــب هیئت امنای محله به عنــوان مدیر محله 
منصوب و به اعضای هیئت امنا اضافه می شــود. شهرداری 
تهران بر اســاس تکلیف شــورای شهر و بر اســاس نظام نامه 
محلــه وظیفه خــود را درباره معرفی شــش نفــر فعالان 
مردمــی فرهنگی و اجتماعی محلات انجام داده اســت و با 
معرفی ســه نفر از بخش های دیگر، هیئــت امنای محلات 
رســمیت می یابند و می توانند به انجــام مأموریت های خود 
بپردازند و این جلســه فقط در راستای توجیه اعضای جدید 
هیئت امنا اســت و تا اضافه شدن ســه نفر بعدی هیئت امنا 
رســمیت ندارد. امیدواریم هرچه زودتر این ســه نفر هم به 
جمع هیئت امنا اضافه شــوند تا بتوانیــم مدیران محلات را 

انتخاب کنیم.

«شرق» طرح نظام نامه مشارکت محلی و فضای عجیب شورای ششم را بررسی می کند

بن بست در مشارکت

شرق: کانال هــای تلگرامی خبری ممسنی را که باز می کنید خبر 
اهدای یک تانکر آبرســان در آن خودنمایــی می کند. یک تانکر 
آبرسان که روی آن بنری هم نصب شده که اهدایی فلان نماینده 
محتــرم مردم به اهالی یک روستاســت. این دســت اقدامات و 
اتفاقــات در فاصله چند ماه مانده به انتخابات مجلس در ایران 
طبیعی اســت. قرار است در پایان ســال انتخابات دیگری برای 
نمایندگی در مجلس برگزار شود و نمایندگان مردم کم کم به یاد 
می آورند که در حوزه انتخابیه شان هم نیازهایی روی زمین مانده 
و این دست اقدامات تبلیغاتی با شدت بیشتری پیش می رود. اما 
درست در همان جایی که یک نماینده با اهدای یک تانکر آبرسان 
به دنبال شادکردن دل رأی دهندگانش بود، یک مرد ۴۷ ساله، پدر 
یک خانواده و کشاورز یک مزرعه در شعله های آتش جان سپرد. 
او در یک آتش سوزی غافلگیر نشده بود  بلکه خودش به صورت 
داوطلبانه به مهار آتش شــتافته بود که در میان شعله ها اسیر 
شد. آن هم در استانی که آتش سوزی های بهاره و تابستانه یکی 
از بزرگ تریــن تهدیدها به حســاب می آید و حداقــل انتظار این 
اســت که یا اهالی آموزش دیده باشــند یا وسایل اطفای حریق 
در دســترس باشــد  اما صحبت از چنین خواسته هایی در جایی 
که یک تانکر آبرســان دستاورد به حساب می آید، چندان محلی 

از اعراب ندارد.
 یعقوب حسن پور جاودانه شد

رســانه های محلی ممسنی نوشــته اند: «یعقوب حسن پور 
۴۷ساله، ساکن روستای «جمال کر» بخش «ماهور میلاتی» در 
جریــان اطفای یک حریق که در ســاعت ۱۹:۳۰ دقیقه روز ۲۳ 
اردیبهشت در حوالی این روستا واقع در منطقه «زیربند ماهور» 
رخ داده بود درگذشــت». این رسانه همچنین تاریکی هوا حین 
اطفای حریق و ســقوط از ارتفاع را علت مرگ مرحوم یعقوبی 
ذکر کردند. حسین یعقوبی اولین کشته این مسیر نیست. نزدیک 

به ۱۰ سالی هســت که در پی خشک سالی ایران مراتع زاگرسی 
ایران با خطر آتش سوزی های گسترده مواجه هستند و با وجود 
گســترگی این آتش ســوزی ها هنوز تدابیر لازم برای مهار سریع 
و کم خســارت آن و همچنین جلوگیری از جان باختن داوطلبان 
صورت نگرفته اســت. ســیروس گرجی زاده، بخشــدار «ماهور 
میلاتــی» هم در واکنش به مرگ ایــن داوطلب نجات طبیعت 
به رســانه های محلی گفته: «شــادروان حســن پور از نیروهای 
داوطلب مردمی در جریان اطفای حریق این روستا بر اثر حادثه 
جان باخته اســت». همچنین حســین خســروی رئیس منابع 
طبیعی شهرستان ممسنی نیز به خبرنگار فارس گفت: تلاش ها 
از شب گذشته به منظور سیر مراحل اداری در راستای تأمین دیه 
آن مرحوم و مسائلی از این دست در قالب بیمه حوادث آغاز و 

تا حصول نتیجه نهایی ادامه خواهد داشت.
آتش سوزی یکی از بزرگ ترین بحران های استان فارس

این روزها شــنیدن خبر آتش ســوزی در جنگل های زاگرسی 
و هیرکانــی در بهار و تابســتان امری طبیعی به نظر می رســد. 
کم کــم باید خودمان را آمــاده کنیم تا خبر ســوختن جنگل ها 
و مراتع ایران از پیرانشــهر تا مراتع خوزســتان را در رســانه ها 
بخوانیــم. اخباری که مثل آمار تصادف هــای رانندگی، آلودگی 
هوا و بحران آب از شــدت تکرارشــدن در ایران به مرحله عدم  
اثرگذاری رسیده اند و دیگر در کمتر مسئولی احساس مسئولیت 
ایجاد می کنند. در حال حاضر می توان گفت که خطر آتش سوزی 
یکــی از بزرگ ترین تهدیدهای مناطق غربــی و مرکزی ایران در 
تابســتان اســت  اما برای این تهدید چه اقداماتی صورت گرفته 
شده؟ آیا داوطلبان آموزش دیده اند؟ آیا امکانات اطفای حریق 
در اختیار روســتاییان قرار گرفته اســت؟ تنهــا می بینیم که با 
وقوع هر آتش سوزی گســترده اطلاعیه هایی برای جذب کمک 
مردمی منتشر می شــود که حضور داوطلب آموزش ندیده هم 

ممکن اســت منجر بــه اتفاقات دردناکی چــون مرگ یعقوب 
حســین پور شــود. درک این اتفاق هم چندان ســخت نیست. 
وضعیت بارش ها نشــان می دهد مراتع ایران در فصل تابستان 
برای آتش سوزی های گسترده مستعد هستند. همچنین گرمای 
بالای هوا در تابستان احتمال آتش سوزی ها را افزایش می دهد؛ 
چراکه هریک درجــه افزایش دما ۱۷ درصد نیاز آبی را افزایش 
می دهد که این موضوع با توجه به شرایط اقلیمی نیمه خشک 
بخش هایی از اســتان، وضعیت را حساس تر می کند. در چنین 

شــرایطی چه تمهیداتی برای مهار آتش در بخش وســیعی از 
ایران اندیشیده شده؟ ســازمان های مسئول بارها از کمبود نیرو 
برای مهار آتش در برابر وســعت آتش سوزی در ایران نالیده  اند 
اما در مقابل کارشناسان می گویند با سیستم های نظارتی دقیق 
می توان آتش سوزی ها را خیلی زودتر از گسترده شدن مهار کرد. 
استفاده از پهپادها و همچنین سیستم های مانیتورینگ می تواند 
خیلی زود محل وقوع آتش ســوزی را اعلام کرده و به این ترتیب 
می توان خیلی زودتر از آنکه آتش ســطح وسیعی را نابود کند 

آن را مهار کرد.
عدم حمایت از خانواده داوطلبان

نیروی انســانی و امکانــات دو چالش بزرگ در مســیر مهار 
آتش ســوزی های جنگل و مراتع ایران اســت. برای همین است 
که وقتی هشدار آتش سوزی گســترده در یک منطقه ایران داده 
می شــود بلافاصله از نیروهای مردمی درخواســت می شــود 
کــه برای کمک بــه امدادگــران بپیوندند. اما نیــروی داوطلب 
آموزش ندیــده و بــدون امکانات در برابر حجــم بزرگی از آتش 
چه می تواند بکند؟ نهادهای مسئول به جز وظیفه آموزش دادن 
به این داوطلب هــا حداقل باید حمایت هایــی را هم از آنها به 
عمل بیاورند. این اتفاقی اســت که رخ نداده است و طبیعتا در 
کاهش اعتماد عمومی هم مؤثر است. عدم حمایت از خانواده 
داوطلبــان جان باختــه ممکن اســت موجب کاهش اشــتیاق 

عمومی برای کار داوطلبانه شود.
از ســوی دیگــر انتظار مــی رود با توجه بــه پیش بینی های 
صورت گرفتــه درخصوص احتمال آتش ســوزی های گســترده 
آمادگــی لازم بــرای مهار ان در کشــور وجود داشــته باشــد. 
خبرگــزاری فارس در همین اردیبهشــت ماه امســال از ســتاد 
مدیریــت بحران اســتان فارس خبــر داده بود: «دســتگاه های 
اجرائی از جمله منابع طبیعی، محیط زیست و جهاد کشاورزی 
برای مقابله با آتش ســوزی های احتمالــی در آماده باش قرار 
دارند. ماه گذشــته جلســه مشــترکی با حضــور فرمانداران و 
دادســتان های شهرستان های سراسر اســتان برگزار و مقرر شد 
آمادگی کامل در سراســر اســتان در این خصوص وجود داشته 

باشد».
با این حال می بینیم که با وجود اعلام حالت آماده باش در این 
اســتان باز هم حوادث ناگوار در منطقه در حال رخ دادن اســت. 
آن هم در بهار سالی که تابستانی گرم و طولانی را در پیش دارد.

یک مرد ۴۷ ساله در آتش سوزی ممسنی جان باخت
مرگ داوطلب آموزش ندیده

ایرنا
س: 

  عک


